

ក្រុមហ៊ុនកសិពាណិជ្ជកម្ម ធំរបស់វៀតណាម បំផ្លាញដីជនជាតិដើមភាគតិច

សម្រាប់ការប្រកាសបន្ទាន់

(ថ្ងៃទី២៥ ខែឧសភា ឆ្នាំ២០២០ - ភ្នំពេញ) - អ្នកភូមិនៅក្នុងភូមិ ជនជាតិដើមភាគតិចជាច្រើនភូមិនៅខេត្តរតនគិរីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា បានរង់ចាំជាច្រើនឆ្នាំមកហើយដើម្បីឱ្យក្រុមហ៊ុនកៅស៊ូវៀតណាម ហាំងអាញយ៉ាឡាយ (HAGL) ប្រគល់ដីជំនឿដ៏ពិសិដ្ឋរបស់ពួកគាត់មកវិញ តាមការសន្យារបស់ក្រុមហ៊ុនដែលបានព្រមព្រៀងប្រគល់ដីនេះឱ្យពួកគាត់វិញ នៅក្នុងកិច្ចព្រមព្រៀងសម្របសម្រួលមួយកាលពីឆ្នាំ២០១៥។ ផ្ទុយទៅវិញ នៅក្នុងខែមីនាក្រុមហ៊ុនហាំងអាញយ៉ាឡាយ បានយកគ្រឿងចក្រមកឈូសឆាយដីដែលបានកំណត់ថា ត្រូវប្រគល់ឱ្យសហគមន៍វិញតាមរយៈដំណើរការវាស់វែងកំណត់ព្រំប្រទល់ដីដែលដឹកនាំដោយរដ្ឋាភិបាល។ ភាគច្រើននៃដីនេះត្រូវបានក្រុមហ៊ុននេះឈូសឆាយ ខណៈសហគមន៍ជនជាតិដើមភាគតិចកំពុងស្ថិតនៅក្នុងភូមិមិនចេញទៅណា ដើម្បីការពារការរីករាលដាលនៃជំងឺខ្វីដ-១៩។

កាលពីខែមីនាកន្លងទៅ អភិបាលខេត្តរតនគិរីបានស្នើសុំជាផ្លូវការទៅក្រសួងកសិកម្ម រុក្ខាប្រមាញ់ និងនេសាទអោយប្រគល់ដីចំនួន៦៤៩៩ហិកតា ឬស្មើនឹង៧៤២ហិកតា ដែលជាដីប្រពៃណីជនជាតិដើមភាគតិច ដែលដីនេះត្រូវបានដាក់បញ្ចូលដោយមិនត្រឹមត្រូវទៅក្នុងដីសម្បទានកសិកម្មរបស់ក្រុមហ៊ុន ហាំងអាញយ៉ាឡាយ ជូនទៅសហគមន៍ជនជាតិដើមភាគតិចទាំង១២សហគមន៍វិញ "ដើម្បីឱ្យជនជាតិដើមភាគតិចអាច ប្រតិបត្តិតាមជំនឿ ប្រពៃណីវប្បធម៌ និងដើម្បីគាំទ្រដល់ជីវភាពរស់នៅរបស់ពួកគាត់។ តំបន់ដីដែលក្រុមហ៊ុននេះបានឈូសឆាយកាលពីខែមីនា គឺស្ថិតក្នុងចំណោមតំបន់ដីផ្សេងៗទៀតដែលគេបានកំណត់សម្រាប់ប្រគល់ជូនទៅ ភូមិម៉ុយ ភូមិអ៊ុន ភូមិម៉ាស និងភូមិកាក់វិញ"។

ខណៈដែលសហគមន៍រង់ចាំការសម្រេចជាផ្លូវការក្នុងការប្រគល់ដីនេះជូនសហគមន៍ដោយក្រសួងកសិកម្ម ដែលបានពន្យារពេលដោយសារជំងឺខ្វីដ-១៩ ក្រុមហ៊ុនបានឈូសឆាយដីភ្នំអារក្សចំនួនពីរកន្លែង តំបន់ដីសើម តំបន់បរាញ់សត្វតាមបែបប្រពៃណី និងដីកប់សព។ ការឈូសឆាយនេះបានបំផ្លាញដីព្រៃ និងបានបណ្តាលឱ្យមានការខូចខាតមិន

អាចស្តារឡើងវិញបាននូវដីដែលមានតម្លៃខាងជំនឿមិនអាចកាត់ថ្លៃបាន ចំពោះសហគមន៍។

សេវ សៀន តំណាងសហគមន៍មកពីភូមិកាក់ បានមានប្រសាសន៍ថា "វត្តអារាមគឺជាកន្លែងគោរពបូជាសាសនាសម្រាប់ប្រជាជនខ្មែរ ប៉ុន្តែប្រជាជនរបស់ខ្ញុំជឿលើអារក្សដែលមាននៅតាមព្រៃនិងភ្នំ។ ឥឡូវនេះ ដោយសារតែក្រុមហ៊ុនបានឈូសឆាយភ្នំអារក្សរបស់យើង យើងគ្មានកន្លែងគោរពបូជាទៀតទេ ហើយអារក្សនឹងខឹងអ្នកភូមិយើងទាំងអស់គ្នា ដែលយើងបណ្តោយឱ្យរឿងនេះកើតឡើង។"

លោក ជេវីដ ប្រៃដ នាយកប្រតិបត្តិអង្គការអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិដែលមានការចូលរួម បានមានប្រសាសន៍ថា "ការបំផ្លាញទឹកកន្លែងសក្តិសិទ្ធិទាំងនេះដោយក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ គឺជារឿងគួរឱ្យសោកស្តាយ ហើយការពិតដែលថា ក្រុមហ៊ុននេះបានយកឱកាសនៃការរាតត្បាតជំងឺទូទាំងពិភពលោក មកបិទបាំងដើម្បីឈូសឆាយដីជនជាតិដើមភាគតិច ដោយខុសច្បាប់ថែមទៀតនេះគឺ ជារឿងអាក្រក់គួរអោយភ្ញាក់ផ្អើល ។"

ការសម្រេចចិត្តកាលពីឆ្នាំមុនក្នុងការប្រគល់ដីសហគមន៍មកវិញ ដែលសម្រេចបានតាមរយៈដំណើរការសម្របសម្រួលដោះស្រាយវិវាទ ដែលសម្របសម្រួលដោយវិធានយុត្តិធម៌ប្រឹក្សាអនុលោមភាពហៅកាត់ថាស៊ីអេមូ (CAO) ដែលជាក្រុមឃ្លាំមើលដោយឯករាជ្យរបស់សាជីវកម្មហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិនៃធនាគារពិភពលោក ក្រោយពីសហគមន៍បានដាក់ពាក្យបណ្តឹងទៅយន្តការនេះ នៅឆ្នាំ២០១៤។ តាមរយៈនៃការសម្របសម្រួលនេះ នៅខែកញ្ញា ឆ្នាំ២០១៥ ក្រុមហ៊ុនហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ បានយល់ព្រមប្រគល់ដីសហគមន៍ដែលនៅក្នុងដីសម្បទានរបស់ខ្លួន ទៅដល់សហគមន៍វិញ។ ការព្រមព្រៀងនេះ បានត្រួសត្រាយផ្លូវបើកឱ្យមានដំណើរការវាស់វែងកំណត់ព្រំប្រទល់រួមមួយ ដែលមានការចូលរួមអនុវត្តដោយតំណាងនៃភូមិទាំង១២ ក្រុមហ៊ុនហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ ក្រុមការងាររដ្ឋាភិបាលថ្នាក់ខេត្ត និងស៊ីអេមូ (CAO)។ នៅចុងបញ្ចប់នៃដំណើរការកំណត់ព្រំប្រទល់នេះ ក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ បានយល់ព្រមប្រគល់ភ្នំអារក្សចំនួន២០ និងដីបញ្ចុះសពចំនួន២កន្លែងឱ្យទៅភូមិទាំងនោះវិញ។ ទោះបីជាយ៉ាងនេះក្តី លោកអភិបាលខេត្តបានផ្តល់អនុសាសន៍ឱ្យក្រុមហ៊ុនធ្វើការប្រគល់ដីទាំងអស់ចំនួន៦៤កន្លែង ដែលគេបានចុះវាស់វែងកំណត់ព្រំប្រទល់កន្លងមក។

សហគមន៍ទាំងនេះបានដាក់ពាក្យបណ្តឹងជាលើកទី២ ទៅកាន់យន្តការនេះនៅខែមីនា ឆ្នាំ ២០១៩ បន្ទាប់ពីក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ បានដកខ្លួនចេញពីដំណើរការនៃការ សម្របសម្រួលជាឯកតោភាគី ដោយលើកឡើងនូវទំនាក់ទំនងហិរញ្ញវត្ថុថ្មីរវាង សាជីវកម្ម ហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ និងក្រុមហ៊ុនហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ តាមរយៈការវិនិយោគរបស់សាជីវកម្ម នេះនៅក្នុងអន្តរការីហិរញ្ញវត្ថុរៀតណាម រួមមានធនាគារ TP និងធនាគារ VP។ ពាក្យប ណ្តឹងនេះបានបង្ហាញនូវភស្តុតាងជាច្រើនអំពីការរំលោភបំពានរបស់ក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់ យ៉ាឡាយ លើបទដ្ឋានបរិស្ថាននិងសង្គមនៃសាជីវកម្មហិរញ្ញវត្ថុអន្តរជាតិ ដែលកើតឡើង ដោយសារក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ បានបំផ្លាញព្រៃឈើ ផ្លូវទឹក វាលស្មៅ ដីស្រែ ចម្ការ ភ្នំអារក្ស ទីបញ្ចុះសព និងតំបន់ជំនឿដ៏ពិសិដ្ឋដទៃទៀត ដែលជាកម្មសិទ្ធិរបស់សហ គមន៍ជនជាតិដើមភាគតិចនៅក្នុងខេត្តរតនគិរី។

នៅខែកុម្ភៈ ឆ្នាំ២០២០ មិនដល់មួយខែ មុនការឈូសបំផ្លាញដីរបស់ពួកគាត់ តំណាងភូមិមុំ យ ភូមិអ៊ុន ភូមិម៉ាស និងភូមិកាក់ ព្រមទាំងសហគមន៍ចំនួន៨ផ្សេងទៀត បានចូលរួមការ ប្រសម្របសម្រួលជាមួយក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ ក្រោមដំណើរការដោះស្រាយវិវាទ សារជាថ្មី ដែលក្រុមហ៊ុនបានស្នើសុំស៊ីអេសអូ (CAO) ឱ្យរៀបចំការប្រជុំនេះឡើង ។ លោក **អៀង រុទ្ធី** នាយកប្រតិបត្តិនៃអង្គការសមធម៌កម្ពុជា មានប្រសាសន៍ថា "ការឈូសឆាយដី ដែលក្រុមហ៊ុនហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយបានដឹងថា ជាតំបន់ដែលត្រូវបានកំណត់សម្រាប់ ប្រគល់ជូនសហគមន៍វិញនោះ គឺជាសកម្មភាពចុងក្រោយ ក្នុងចំណោមសកម្មភាពមិន ស្មោះត្រង់ដោយចេតនា ជាច្រើនរបស់ក្រុមហ៊ុននេះ។ ការបំផ្លាញដែលក្រុមហ៊ុនបានបង្ក ទៅលើសហគមន៍ទាំងបួននេះ បានធ្វើឱ្យមានផលប៉ះពាល់កាន់តែធ្ងន់ធ្ងរថែមទៀត ហើយ នាំឱ្យមានភាពមន្ទិលសង្ស័យថា តើក្រុមហ៊ុននេះ ពិតជាបានតាំងចិត្តដោះស្រាយទំនាស់ ដែលអូសបន្លាយជាយូរមកហើយនេះឬយ៉ាងណា"។ "ក្រុមហ៊ុន ហ័ងអាញ់យ៉ាឡាយ ត្រូវ តែបញ្ឈប់សកម្មភាពឈូសឆាយដីជាបន្ទាន់ ប្រគល់ដីជូនសហគមន៍វិញ និងត្រូវផ្តល់ សំណងសម្រាប់ការខូចខាតទាំងអស់ដែលក្រុមហ៊ុនបានបង្កចំពោះសហគមន៍ជនជាតិ ដើមភាគតិចខេត្តរតនគិរី"។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមមើល៖

របាយការណ៍ស្តីពីការវាយតម្លៃផលប៉ះពាល់សិទ្ធិមនុស្ស៖ សម្បទានីស្នេ កិច្ច ក្រុម, នឹងអាញយ៉ា ឡាយនៅខេត្តរតនគិរីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា, អភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិ ល
មានការចូលរួម និង អង្គការសមធម៌កម្ពុជា (២០១៥)

ការប្រៀបធៀបការផ្លាស់ប្តូរគម្របី នៅក្នុងព្រំ សម្បទានស្នេ កិច្ចក្រុម, នឹងអាញយ៉ា
យ៖ ២០០៥-២០១៥

ទូ ព័ររឿងក្តី របស់ CAO